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کــوتــــاه

رئیس جمهور  ملی:  آرمان 
اصناف  و  اتحادیه ها  از  حمایت 
را سیاست اصولی دولت مردمی 
دانست و بر مشارکت موثر بخش 
خصوصی در اقتصاد به عنوان راهکار 
اساسی تحقق شعار سال تاکید کرد. 
سید ابراهیم رئیسی در نشستی 
صمیمی با جمعی از نمایندگان 
اصناف، اتحادیه ها و بازاریان که با 
ضیافت افطار پایان یافت، حمایت از 
اتحادیه ها و اصناف را سیاست اصولی 
دولت مردمی دانست و بر مشارکت 
موثر بخش خصوصی در اقتصاد به 
عنوان راهکار اساسی تحقق شعار 
سال تاکید کرد. رئیس جمهور با 
تجلیل از نقش مهم و موثر اصناف 
در مقاطع مختلف تاریخ انقلاب، از 
مبارزات قبل از انقلاب تا دوران دفاع 
مقدس و زمان تحریم های ظالمانه 
دشمن، تصریح کرد: به اعتقاد دولت 
مردمی امور مربوط به تولید و توزیع 
و نظارت بر اصناف باید به اتحادیه ها 
واگذار شود و دولت صرفا نقش 
حمایتی و هدایتی داشته باشد. وی 
اصناف و اتحادیه ها را بهترین ناظران 
بر فعالیت اصناف دانست، به شرط 
آنکه اتحادیه ها با نظارت متعهدانه 
خود اولین مدعی تخلفات هم صنفان 
خود بوده و حقوق و منافع مصرف 
کننده و تولید کننده را توامان مدنظر 

داشته باشند. رئیس جمهور با اشاره 
به اظهارات تعدادی از سخنرانان در 
این نشست درباره اهمیت مقابله 
مؤثر با دلالی و واسطه گری، تصریح 
کرد: اعتقاد راسخ داریم که دست 
جریان دلالی باید از نظام تأمین و 
توزیع قطع شود و باور داریم که خود 
تشکل های صنفی بهتر از هر کس 
دیگری می توانند در این راستا ایفای 

نقش کنند. 
اشاره  با  همچنین  رئیسی 
شده  مطرح  درخواست های  به 
برای پرهیز از قیمت گذاری های 
دستوری، خاطرنشان کرد: آنچه در 
سیاست های دولت محوریت دارد 
جلوگیری از اجحاف به تولیدکننده 
و مصرف کننده است و میدان دادن 
به اتحادیه ها و اصناف می تواند علاوه 
بر تنظیم بازار و جلوگیری از وارد 
شدن اجحاف به هر یک از ارکان 

تولید و مصرف، باعث برخورد موثر 
با واسطه ها به عنوان برهم زنندگان 
بشود.  نیز  توزیع  و  تأمین  نظام 
رئیس جمهور همچنین قاچاق کالا 
را باعث وارد آمدن ضربات مهلک بر 
پیکر تولید، اشتغال و اقتصاد کشور 
دانست و گفت: مقابله با قاچاق کالا 
باید از مبدأ صورت گیرد و البته در 
این مسیر نیز تشکل های صنفی 
به  بخشی  انضباط  با  می توانند 
واردات، صادرات و نظام تأمین و 
توزیع، سهم مؤثری در جلوگیری 
از توزیع کالای قاچاق در بازار داشته 

باشند. 
دکتر رئیسی همچنین با اشاره به 
طرح درخواست استمهال تسهیلاتی 
که تولیدکنندگان پس از آغاز اجرای 
طرح مردمی شدن یارانه ها دریافت 
کرده بودند، اضافه کرد: استمهال 
این تسهیلات و نیز تأمین سرمایه در 

گردش برای تولیدکنندگان از موارد 
قابل بررسی است که رئیس کل 
بانک مرکزی و وزیر صنعت، معدن و 
تجارت آن را پیگیری خواهند کرد. 
رئیس جمهور با بیان اینکه به  رغم 
همه تحریم ها و دشمنی ها ذخایر 
ارزی کشور خوب و قابل اتکا است، 
تخصیص به موقع ارز و ثبات قیمت 
آن را از جمله مسائل مهمی دانست 
که دولت باید در این دو زمینه از 
تولید و تأمین کنندگان کالاهای 
اساسی و مواد اولیه حمایت کند. 
رئیسی با بیان اینکه سامانه های 
و  اتحادیه ها  جایگزین  نظارتی 
اصناف نخواهند بود، بلکه امکانی 
برای تسهیل جمع آوری، جمع بندی 
و ارائه اطلاعات هستند، تصریح 
کرد: مسئولیت اصلی در عرصه 
نظارت بر فعالیت های اقتصادی 
بر عهده نیروهای انسانی کارآمد و 
صاحب تجربه ای است که در میدان 
عمل آبدیده شده و مورد اعتماد 
اصناف قرار گرفته و اینک به عنوان 
نماینده اصناف و مشاغل مختلف 
صنفی  اتحادیه های  عضویت  به 
درآمده اند. رئیس جمهور همچنین از 
نقش آفرینی مثبت بسیج اتحادیه ها 
و اصناف در راستای تلاش برای 
ایجاد زنجیره امین تأمین و توزیع 

کالا قدردانی کرد. 

یــادداشـــت
دوگانگی سیاست خارجی

صادق زیباکلام
استاد دانشگاه

رئیس جمهور: 
به رغم تحریم ها ذخایر ارزی کشور خوب و قابل اتکاست

سالی که نکوست …
سخنگوی وزارت خارجه نسبت به تقارن 
بهار نوروز با بهار قرآن و تحولات اخیر 
بین المللی واکنش نشان داد. ناصر کنعانی 
در توییتی نوشت: تقارن بهار نوروز با بهار 
قرآن، شکست سیاست ایران هراسی و توسعه 
روابط با کشورها و ملت های مختلف، تشدید 
بحران و شکاف درونی و اعتراض عمومی 
یرانی،  در جبهه صهیونیستی- غربی ضدا
افزایش انسجام و اقتدار جبهه مقاومت، 
 . . و. خارج نشین  سرخوردگی ضدانقلاب 

 »سالی که نکوست، از بهارش پیداست«

 آماری درباره میزان
 فرار مالیاتی وجود ندارد

رئیس سازمان بازرسی کل کشور گفت: 
متاسفانه هر چند در مورد میزان فرار مالیاتی 
آمار مشخصی هم وجود ندارد؛ اما به دلیل 
شفاف نبودن نظام مالیاتی و وصول مالیات به 
صورت سنتی روز به روز افزایش پیدا می کند. 
خداییان به موضوع شبه دولتی ها اشاره کرد 
و گفت: شبه دولتی ها هم که مشکلات خاص 
خود را دارند و این طور نیست که بگوییم که 
واقعا دست و پای دولت را از اقتصاد دولتی باز 
کرده ایم. وی با انتقاد از برخی مقاومت هایی 
که در بدنه دولت ها برای خصوصی سازی 
صورت می گیرد، افزود: متاسفانه برخی از 
زیرمجموعه ها برای تحقق این امر همراهی 
این است که  واقعیت  نمی کنند؛ چراکه 
دست شان در جیب دولت است و نمی خواهند 

این رانت را از دست بدهند. 

 پیام رئیس جمهور کرواسی
 به رئیسی 

رئیس جمهور کرواسی عید نوروز را به 
رئیس جمهور کشورمان تبریک گفت. »زوران 
میلانوویچ« رئیس جمهور کرواسی در پیامی 
با تبریک فرارسیدن عید نوروز و آغاز سال 
۱۴۰۲ خورشیدی، برای دولت و ملت ایران 
آرزوی سالی سرشار از موفقیت و بهروزی 

کرد. 

نتیجه بی تدبیری فساد است
عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای 
اسلامی از آنچه ضعف در برنامه ریزی و 
پیش بینی مسائل توسط مسئولان کشور 
این  نتیجه  گفت:  و  کرد  نتقاد  ا ند  خوا
بی تدبیری ها فساد و ضربه به مردم است. 
کیوان مرادیان عنوان کرد: در حال حاضر 
در بحث مرغ و توزیع در عرض سه ماه دو 
چالش غیر منطقی ناشی از خلأ برنامه ریزی 
را در معاونت دامی وزارت جهاد کشاورزی 
شاهد بودیم. در سه ماه گذشته ضرر و زیان 
انبوه تولیدکنندگان در صداوسیما و جاهای 
دیگر تبلیغ می شد که مرغ را از تولیدکننده 
خریداری کنید، اما الان که روند افزایشی 
قیمت ها آغاز شده در حال واردات هستیم 
که این موضوع نشان دهنده یک نمونه از 
بی برنامگی و ضعف در پیش بینی مسائل 
کشور است که فساد هم در آن رخنه می کند. 

روابط تهران و دمشق راهبردی 
است

معاون وزیر خارجه سوریه با اشاره به 
ایستادگی ایران در کنار کشورش گفت 
که روابط تهران و دمشق راهبردی است. 
ایمن سوسان گفت که روابط ایران و سوریه 
راهبردی است و تهران از همان روزهای اول 
آغاز جنگ ظالمانه علیه سوریه در کنار این 
کشور ایستاد. وی درخصوص اهدای نشان 
شایستگی سوریه به سفیر تهران در دمشق 
گفت: اهدای نشان شایستگی از سوی بشار 
اسد، رئیس جمهور سوریه به سفیر ایران به 
پاس تلاش ها و زحمات وی در گسترش و 
تقویت روابط تهران و دمشق است. معاون 
وزیر خارجه تاکید کرد که این نشان تنها 
یک نشان دیپلماتیک نیست بلکه در راستای 
تقدیر از مواضع جمهوری اسلامی ایران در 
حمایت از سوریه و تاکید بر روابط راهبردی 

میان دو کشور است. 

جامعه آمادگی افزایش قیمت 
خودرو را ندارد

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
شورای اسلامی به بیان دلایل عدم افزایش 
قیمت خودرو در شرایط فعلی پرداخت و 
گفت: تا زمانی که نتوانیم عرضه و تقاضا را 
به سطح منطقی برسانیم و از سوی دیگر 
اقتصاد کلان کشور را مدیریت نکنیم، مسائل 
در حوزه خودرو قابل مدیریت کردن نخواهد 
بود. حجت الله فیروزی درباره افزایش قیمت 
خودرو در سال جدید بیان کرد: هفته گذشته 
دو مدیرعامل خودروساز کشور به کمیسیون 
صنایع آمدند و در خصوص موضوعات خودرو 
صحبت شد و با توجه به افزایش قیمت مواد 
اولیه و ارز خصوصا در مورد کالاهایی که 
ارزبر است و از بیرون قرار است تامین شود، 

صحبت هایی مطرح شد. 

 نیازمند وکیل در تراز 
انقلاب هستیم

معاون اول قوه قضائیه با اشاره 
دادگستری،  وکالت  فلسفه  به 
اظهار کرد: وکیل دادگستری با 
وکیل مدنی متفاوت است. کار 
نباید صرفا به دفاع از موکل ختم 
شود، دفاع از حق جامعه و مردم و 
حقوق عامه باید جزو اولویت های 
وکیل دادگستری باشد. مردم از 
وکیل دادگستری انتظار دارند. 
امروزه نیازمند وکیل در تراز 
انقلاب هستیم. دفاع همه جانبه 
از مظلوم و کسی است که حق او 
ضایع شده باشد، مسئولیت پذیری 
و ایفای نقش در جامعه باید انجام 
شود. محمد مصدق افزود: کسانی 
که بخواهند بین مرکزهای وکلا و 
کانون های وکلای سراسر کشور 
تفرقه بیندازند خائن هستند، هر 
دو نهاد در حال برآوردن انتظارات 

مردم هستند. 

ویـــــــژه

میرکاظمی هم رفتنی شد
ادامه از صفحه یک: میرکاظمی که ظاهرا شانسی برای بقای 
خودمتصور نیست روز گذشته سعی کرد مردان دولت قبل را متهم 
کند. او به اظهارت واعظی مبنی بر اینکه خزانه خالی تحویل دولت 
سیزدهم نشده است، اشاره کرد و با بیان اینکه این افراد بهتر است 
سکوت کنند، گفت: »دولت قبل نه تنها خزانه را خالی تحویل داد؛ 
بلکه خزانه منفی بود و دولت ســیزدهم در حال پرداخت بدهی و 
خرج های دولت قبل است.« او بار دیگر سعی کرد پیکان اشتباه ها 
را به سمت دیگر نشــانه بگیرد چنانکه ۱6 فروردین گفت: »یکی 
از افرادی که تشــویق به خلاف قانون می کند آقای منادی رئیس 
کمیسیون آموزش است؛ ما ملزم به قانون هستیم ولی ایشان یکی از 
افراد تحریک کننده آموزش و پرورش به بی انضباطی مالی است.« 
روز گذشته رئیس کمیسیون آموزش مجلس از رئیس سازمان برنامه 
و بودجه، انتقاد تندی کرد. علیرضا منادی سفیدان با انتقاد شدید 
از میرکاظمی، رئیس برنامه و بودجه گفت: میرکاظمی باید استعفا 
دهد. نکته قابل توجه به شکایت سازمان بازرسی از این نماینده باز 
می گردد. منادی در جایگاه رئیس کمیسیون آموزش و تحقیقات 
مجلس به علت آنچه بیان مطالب غیر واقعی که موجب تشویش 
اذهان عمومی شده، خواند، به هیات نظارت بر نمایندگان مجلس 

شورای اسلامی و دیگر نهاد نظارتی شکایت کرده بود. 
 جبهه پایداری ضرر کرد

کناره گیری میرکاظمی به معنای کاهش یک عضو جبهه پایداری 
در دولت سیزدهم است. پیش از میرکاظمی، عبدالملکی که نزدیک 
به جبهه پایداری بود و رستم قاسمی که او هم با این جبهه همفکر 
بود از دولت کنار گذاشته شدند. میرکاظمی از مهره های موثر جبهه 
پایداری محسوب می شود چنانکه در دی سال 9۱ جبهه پایداری به 
بررسی شرایط او برای معرفی به عنوان کاندیدای ریاست جمهوری 
پرداخت و پس از آن هم برای انتخابات سال 96 ادعا شد که او یکی از 
گزینه های احتمالی جبهه پایداری خواهد بود. پیش از این حجت ا... 
عبدالملکی از وزارت کار، رستم قاسمی از وزارت راه و یوسف نوری از 

وزارت آموزش و پرورش خداحافظی کرده بودند. 
 جانشین میرکاظمی کیست؟

 درباره گزینه های مطرح شــده برای جایگزینی میرکاظمی 
نام »داود منظور« رئیس فعلی سازمان امور مالیاتی بیش از همه 
پررنگ است. منظور هم اکنون رئیس سازمان امور مالیاتی است. 
در دوره مسئولیت وی اقدامات زیادی در حوزه سازمان مالیاتی 
انجام شده که یکی از نتایج این اقدامات، افزایش 5۲ درصدی تعداد 
مودیان مالیاتی و رشد 56 درصدی درآمدهای مالیاتی در سال 
۱۴۰۱ بوده است. معاون برنامه ســازمان برنامه و بودجه، معاون 
برنامه ریزی و امور اقتصادی وزارت نیرو از دیگر سوابق مدیریتی 
داود منظور است. ایسنا نوشت برنامه تغییر رئیس سازمان برنامه و 
بودجه تا سه شنبه هفته جاری قرار است انجام شود و ممکن است 
تا اوایل هفته آینده به تعویق بیفتد. برخی منابع به تسنیم گفتند 
که احتمال جابه جایی وزیر یکی از وزارتخانه های غیراقتصادی 
دولت نیز طی هفته های آینده وجود دارد. این وزیر بنا به شرایط 
جسمی، از رئیس جمهور خواسته است که درباره ادامه فعالیت او 

تصمیم بگیرد. 

آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه گفت: باید 
در امر ارتقا، توسعه و فرهنگ سازی نهاد داوری 
اهتمام داشته باشیم. حجت الاسلام والمسلمین 
نهاد  قدمت  تشریح  ضمن  اژه ای  محسنی 
داوری به منظور حل و فصل اختلافات حقوقی 
اشخاص، در دنیا، اظهار کرد: باید در امر ارتقا، 
توسعه و فرهنگ سازی نهاد داوری اهتمام داشته 
باشیم؛ چرا که این نهاد واجد ویژگی هایی است 
که سبب می شود در حل و فصل دعاوی میان 
مردم، تسهیل و تسریع صورت گیرد. رئیس قوه 
قضائیه بیان داشت: نهاد داوری باید به گونه ای 
عمل کند که خروجی کارش ایجاد رضایتمندی 
در مردم و تکریم مراجعان و سرعت و دقت در 
رسیدگی ها باشد. سازوکار اعتمادسازی و جلب 
و افزایش اعتماد مردم به نهاد داوری، موضوع 
بسیار مهمی است. محسنی اژه ای خطاب به 
داوران حرفه ای که با اخذ پروانه به حل و فصل 
اختلافات حقوقی اشخاص می پردازند، گفت: 
انگیزه شما داوران حرفه ای باید خدمت به مردم، 

تسهیل و کم هزینه تر کردن امور ارجاعی آن ها و 
اطمینان بخشی به آن ها باشد. اطمینان بخشی 
از این حیث که مردم، اعتماد و وثاقت پیدا کنند 
که در فرآیند حل و فصل اختلافات شان از طریق 
داوری، منافع شان بیشتر تأمین می گردد و 
کرامت و آبروی شان نیز حفظ می شود. رئیس 
قوه قضائیه با اشاره به حمایت های دستگاه قضائی 
از توسعه نهاد داوری در فرآیند حل و فصل 
اختلافات حقوقی اشخاص، گفت: قوه قضائیه 
در اعتباربخشی هرچه بیشتر به رأی داوری و 
همچنین آموزش داوران و افزایش آگاهی بخشی 
به مردم برای مراجعه به نهاد داوری، حمایت های 
لازم را انجام می دهد. محسنی اژه ای بیان داشت: 
ما نمی خواهیم نهاد داوری را به مجموعه ای 
تبدیل کنیم که همه امورش زیر نظر دستگاه 
قضائی باشد؛ ما نمی خواهیم به تصدی گری 
در این نهاد بپردازیم و در همه امور آن دخالت 
کنیم؛ بلکه می خواهیم حمایت های لازم را از 
این نهاد در راستای کاهش ورودی پرونده ها به 

دستگاه قضائی به عمل بیاوریم؛ البته در مواردی 
که مقتضی است، نظارت های خود را بر نهاد 
داوری در راستای تأمین حقوق مردم و مراجعان، 
اعمال خواهیم کرد. رئیس قوه قضائیه در ادامه 
توصیه های مهمی را خطاب به متولیان امر نهاد 
داوری مطرح کرد و گفت: در فرآیندهای داوری، 
پیچیدگی های زیادی ایجاد نکنید که همین 
فرایندهای پیچیده مانند روند برخی دادرسی 
منجر به اطاله رسیدگی ها شود؛ همچنین در 
نحوه پیشبرد امور داوری به گونه ای عمل کنید 
که اطمینان مردم و مراجعان نسبت به صحت و 
اتقان کار و امانتداری داوران افزایش یابد؛ از سویی 
دیگر باید نهاد داوری به سهولت در دسترس همه 
مردم باشد و چنانچه به نحوی باشد که دسترسی 
همه مردم در سطوح مختلف به نهاد داوری میسر 
نشود، مجموعه این نهاد متضرر می گردد. محسنی 
اژه ای تاکید کرد: داورانی که در مؤسسات داوری 
به حل و فصل اختلافات حقوقی اشخاص مبادرت 
می ورزند، باید امانتدار، اخلاقمدار و دلسوز باشند. 

تاکید رئیس قوه قضائیه بر توسعه نهاد داوری

آغاز آرامش در روابط ایران و اتحادیه اروپا

پالس های اروپایی از تمایل تروئیکا برای مذاکره با ایران خبر می دهند
   یک کارشناس سیاست خارجی:  تل آویو به دنبال ایجاد تنش بین آذربایجان و ایران برای مقابله با تحرکات 

منطقه ای تهران است

آمریکا نمی خواهد 
خاورمیانه دستخوش 

جنگ شود

تغییر درکابینه دولت 
سیزدهم؟

تحلیلگر  بیگدلی،  علی 
این  به  پاسخ  در  بین المللی 
سوال که آیا آمریکا در خصوص 
تجدید روابط ایران و عربستان 
سنگ اندازی خواهد کرد؟ گفت: 
هستند  علاقه مند  آمریکایی ها 
منطقه خلیج فارس در آرامش 
باشد، چرا که در دو نقطه حساس 
دنیا یعنی اوکراین و تایوان درگیر 
ندارد  میل  بنابراین،  هستند. 
همچون  حساس تری  منطقه 
خلیج فارس که ۴۰ درصد صادرات 
انرژی جهان از این منطقه است 
تلاش  شود.  جنگ  دستخوش 
آمریکا این است که این منطقه 
را آرام نگه دارد. به همین دلیل 
بعد از اینکه نتانیاهو به قدرت 
رسید که برخلاف رسم عمومی 
که وجود داشت، حداکثر یک ماه، 
رئیس جمهور آمریکا نخست وزیر 
اسرائیل را به کاخ سفید دعوت 
می کرد تا الان این کار را نکرده 
است، چون راضی نیست اسرائیل 
خودخواسته دست به اقدامات 

نظامی در منطقه بزند. 

معاون امورمجلس رئیس جمهور 
درباره رویکرد برخی نمایندگان 
و واقعیت ماجرای رتبه بندی 
حقوق  پرداخت  در  تاخیر  و 
معلمان گفت: مجلس باید خود 
را در این کار دخیل بداند نه اینکه 
یک طرفه دولت را محکوم کند 
و بگوید قصوری صورت گرفته 
تاکید  حسینی  محمد  است. 
کرد که هدف دولت همکاری و 
تعامل سازنده است و تاکید این 
است که لایحه را مبنا قرار دهیم 
چون کار کاشناسی دقیق تری 
انجام می گیرد و باید بار مالی آن 
هم از قبل پیش بینی شود. از 
سیاست های کلی نظام در حوزه 
قانونگذاری است که قانون باید به 
نحوی نوشته شود که قابلیت اجرا 
داشته باشد. وی درباره احتمال 
تغییر در کابینه دولت سیزدهم 
گفت که در این باره اطلاعی ندارم 

و نمی توانم اظهار نظر کنم. 

بعد از پادرمیانی چین میان ایران و عربستان و زمینه های 
عادی شدن روابط میان تهران و ریاض پس از سال ها دشمنی 
و تخاصم به نظر می رسید که تغییری در سیاست خارجی 
جمهوری اسلامی به وجود آمده و به سمت تعدیل و تنش زدایی 
با همسایگانمان در منطقه حرکت کرده ایم. اما بالا گرفتن تنش 
میان تهران و باکو باعث شده که تردید هایی به وجود  آید .البته 
می دانیم که روابط خارجی دوجانبه است و ایران نمی تواند صرفا 
و به تنهایی خواهان تنش زدایی با کشور دیگری شود. کشور 
دیگر نیز باید خواهان تنش زدایی با ایران باشد. از این منظر 
این سوال قابل طرح است که آیا آذربایجان همچون عربستان، 
امارات یا بحرین خواهان تنش زدایی متقابل با ایران است؟ آنچه 
از رصد شرایط موجود فضای میان دو کشور می توان متوجه شد 
اینکه به نظر می رسد پاسخ منفی است یا دستکم آن مقدار که 
جمهوری اسلامی مایل به تنش زدایی با باکو است باکو خیلی 
تمایلی به این مساله ندارد. بنابراین سوال اینگونه مطرح می شود 
که چرا باکو تمایل چندانی به تنش زدایی با تهران ندارد و چه 
عوامل و مسائلی باعث شده تا آذربایجان چنین رویکردی را 
در خصوص ایران اتخاذ کند؟ در پاسخ باید گفت در سیاستی 
که تهران در آذربایجان دنبال می کرده ایران سعی کرده همان 
روشی را که در کشورهای دیگر به کار می برده را در آذربایجان نیز 
به کار ببرد. یعنی حمایت از این کشورها و در عین حال به وجود 
آوردن گروه هایی که  طرفدار ایران باشند. چنانکه می دانیم این 
وضعیت در لبنان، عراق و یمن وجود دارد. اما در آذربایجان 
هم این سیاست اعمال گردید و اتفاقا در آذربایجان موفقیت 
ایران بد نبود. اما نکته مهم اینجاست آذربایجان اساسا مخالف 
چنین وضعیتی در کشور خود است. به عبارت دیگر حکومت 
آذربایجان به هیچ روی نمی خواهد که گروه های  طرفدار ایران در 
آذربایجانی که در مجموع یک نظام سکولار است فعالیت داشته 
باشند. بنابراین می توان گفت بزرگ ترین مانع تنش زدایی میان 
تهران و باکو گروه هایی هستند در آذربایجان به وجود آمده اند. 
البته موارد اختلاف دیگری هم هست و آذربایجانی  ها از ایران 
گله مند هستند که در رویارویی و اختلافاتی که با ارمنستان دارند 
ایران ، طرف ارمنستان را گرفته است. لذا آذربایجانی ها از این 
بابت نیز گله مند هستند و انتظار این نوع تصمیم از سوی ایران 
به عنوان یک همسایه دارای مرز بایکدیگر نداشتند. بنابراین به 
نظر می رسد که ایران بایستی یک تصمیم جدی اتخاذ نماید که 
اگر خواهان تنش زدایی و برقراری روابط عادی با آذربایجان است 
همان طور که اشاره شد در برخی سیاست ها نسبت به آذربایجان 
مثل حمایت از برخی گروه ها تجدید نظر صورت گیرد. البته 
نباید این نکته را نیز از قلم انداخت که آذربایجان و مقامات این 
کشور نیز باید در نوع موضع گیری ها نسبت به ایران و برخی 
اظهار نظرها جانب احتیاط را رعایت کنند و بی پروا به اظهار نظر 
نپردازند. چرا که رفتن به سمت وسوی تنش به نفع هیچ طرفی 

به ویژه خود آذربایجانی ها نیست. 

آرمان ملی- احسان اسقایی: توافق با 
عربستان فضای بین المللی علیه ایران را تلطیف 
کرده است. تهران با این توافق نشان داد که اهل 
پیگیری های دیپلماتیک به منظورحل چالش ها با 
کشور های منطقه است. روزگاری تهران و ریاض 
در بالاترین سطح تنش با یکدیگر قرار داشتند. 
حتی برخی از تحلیلگران معتقد بودند که سطح 
تنش بین این دو کشور آنقدر بالارفته است که 
احتمال برخورد نظامی هم بین آنها وجود دارد. 
عربستان بعد از میلیارد ها دلار هزینه در جنگ 
با یمن به این نتیجه رسید که قدرت نفوذ تهران 
در منطقه قابل از بین بردن نیست و از این مرحله 
به بعد و با در نظر گرفتن وعده های اقتصادی بن 
سلمان، عربستان به این سمت حرکت کرد که 

صلح و پیشرفتش را در صلح با ایران تعریف کند.

  چرا توافق با عربستان ارجح به توافق با 
اروپا شد

هرچند عربستان تمایل خود را به توافق با 
تهران نشان داد اما تهران نیز تمایلش به رابطه 
با عربستان را کتمان نمی کرد. علت نیز به موارد 
متعددی باز می گردد. از جمله اینکه دوستی با 
برادر بزرگ)عربستان( در معنای گسترش روابط 
ایران با برادران کوچک یعنی کشور های حاشیه 
خلیج فارس و حتی مصر است. این مورد محقق 
هم شده است به طوری که برخی از کشور های 
عربی که با ایران روابط خود را قطع کرده بودند، 
در طول ماه های گذشته تمایل خود را با آغاز و یا 
توسعه روابط با ایران نشان دادند. مسأله دیگر 
نیز البته به موضع کشور های عربی در ارتباط با 
برجام بازمی گردد. اعراب در زمانی که توافق وین 
در حال امضا شدن بود نه تنها غرب را به صورت 
رسمی از توافق با ایران بر حذر می داشتند بلکه 
رسما به جان  کری وزیر خارجه باراک اوباما پیام 
دادند که توافق با ایران یعنی خداحافظی آمریکا 
با نفت ارزان قیمت. از این رو تهران بعد از اینکه در 
همان دولت روحانی مذاکرات با اروپایی ها را برای 
بازگشت طرفین به برجام آغاز کرد، بین مقامات 
امنیتی ایران و عربستان نیز دیدار هایی را آغاز کرد 

تا هم با ایران  هراسی غربی ها علیه ایران مقابله کند 
و هم اینکه اگر روزگاری به برجام بازگشت اعراب 
را در برابر خود و برجام نبیند. از این رو توافق با 

عربستان ارجح به توافق با اروپا شد. 

  تنش با اروپا دیگر داغ نیست
از سوی دیگر یکی از سد راه های برجام تنش 
ایران با اروپاست. این تنش با  مخالفت ایران به 
پیشنهاد اروپا آغاز شد و به بهانه مسائلی از جمله 
حقوق بشر و اتهام کمک پهپادی ایران به روسیه 
در جنگ اوکراین به اوج رسید اما از قرار معلوم 
توافق ایران با عربستان و موضع گیری های رسمی 
ایران در عدم دخالت در جنگ اوکراین، همچنین 
آرامش در جامعه ایران، موجب شد بار دیگر شاهد 
باشیم که اروپایی ها تمایل پیدا کنند که به ایران 
نزدیک شوند. به طوری که مقامات اروپایی در 
هفته گذشته تماس هایی با مقامات ایرانی داشتند 
و اخیراً وزیر خارجه فرانسه با وزیر خارجه ایران 
در پکن دیدار کرده و این احتمال وجود دارد 
که مقامات اروپایی که از طول ماه های گذشته 
مواضع سنگینی علیه ایران گرفتند، در آینده 
نزدیک مجدد تلاش کنند که تهران و آمریکا به 
میز مذاکره باز گردند. هر چند راه برای رسیدن 
به مقصود در این زمینه طولانی است. در این 
زمینه عباس گلرو، رئیس کمیته روابط خارجی 
مجلس گفت: توافق ایران و عربستان می تواند در 
جهت خنثی سازی تحرکات منفی بازیگرانی که 
با ما تنش دارند، عمل کند. در مسأله هسته ای، 
می تواند موانع و چالش ها را بردارد. این توافق 
می تواند به برنامه هسته ای جمهوری اسلامی 
ایران کمک کند. البته نهایی شدن مذاکرات 
هسته ای به عوامل متعددی از جمله مسائل 

داخلی آمریکا بستگی دارد. 

  لزوم مقابله با تنش آفرینی تل آویو
با در نظر گرفتن موارد فوق می توان مدعی بود 
که مخالفان بازگشت به برجام در حال آب شدن 
هستند و شاهد رویش جوانه های احیای برجام 
در آینده خواهیم بود. با این حال نباید تحرکات 

یگانه مخالف توافق هسته ای از ابتدا تاکنون را 
نادیده گرفت. رژیم  صهیونیستی تنها مخالف باقی 
مانده برجام است.  این روز ها تل آویو زخم خورده از 
برقراری رابطه ایران با عربستان، تلاش دارد جبهه 
جدید ی برای فشار بر تهران ایجاد کند. جبهه ای به 
نام علی اف در آذربایجان؛ رئیس جمهور مادام العمر 
آذربایجان به منظور مقابله با تهران کشورش را به 
زمین بازی جدید برای تل آویو تبدل کرده است 
و کارشناسان معتقدند تهران باید چهار چشمی 
تحرکات تل آویو و علی اف را در آذربایجان رصد 
کند چرا که ممکن است با دست اندازی به کریدور 
زنگو عملًا قصد داشته باشند پای تهران را به 
مناقشه با ارمنستان باز کنند و تمام مسیری که 
ایران برای نشان دادن صلح خواهی خود به رغم 
تلاش بدخواهان به منظور بازگشت به برجام، 
ایجاد کرده است را یک شبه تخریب کند. علی 
بیگدلی کارشناس روابط بین الملل در این رابطه 
به  »آرمان ملی« گفت: تنش بین ایران و آذربایجان 
بالاگرفته است اما این تنش به سوی درگیری پیش 
نخواهد رفت. ایران در حال حاضر در صدد است 
سیاست منطقه ای جدید را ایجاد کند و فضای 
مناسبی را در روابط خود با کشورهای منطقه 
ایجاد کند. از این رو نباید چندان هم در بازی ای 
که علی اف و حتی به نوعی تل آویو در مرزهای 
شمالی ایران آغاز کرده اند؛ ورود کند. ایران باید 
در نگاه جدیدی به بخش های صنعتی و اقتصادی 
کشورهای همسایه داشته باشد تا بتواند روابط 
خود را با این کشورهای تحکیم بخشد. واقعیت 
آن است که آذربایجان از سوی رژیم اسرائیل 
حمایت های نظامی و تشکیلاتی می شود. این 
درحالی است که آذربایجان حریف ایران نخواهد 
شد. تل آویو در صدد است که همانند سازی هایی 
مانند ایران در خاورمیانه البته در ارمنستان و 
قزاقستان و ترکمنستان حضور خود را گسترش 
دهد. این تحرکات نشان می دهد که تل آویو در 
طول سال های گذشته کنار ننشسته بود و در 
صدد است بر ایران فشار آورد از این رو بعید نیست 
با دمیدن در آتش آذربایجان و ارمنستان بخواهد 

تحرکات منطقه ای تهران را ناکام بگذارد. 


